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S jak velkým nárůstem exportu letos počítáte? 

Celková hodnota exportu letos opět mírně vzroste. Tomu kromě faktorů jako je schopnost našich 

firem udržet si pozice na zahraničních trzích částečně nahrává na jedné straně nízce nastavený kurz 

koruny a na straně druhé i proaktivní politika vlády v ekonomické diplomacii. Neočekáváme ale 

dvouciferné růstové hodnoty vývozu jako v roce 2014 (v jednotlivých měsících meziroční růsty mezi 

10-20 %), který byl rekordně vysoký a vytvořil vysokou srovnávací základnu. Tj. nižší, ale kladné, 

hodnoty exportu navazují na vyšší základ. 

Navíc již zde nemáme skokový efekt plynoucí z oslabení koruny vůči euru politikou ČNB jako v loňském 

roce, který růstové hodnoty korunového vyjádření tržeb z exportu také ovlivnil. Samozřejmě ale, že 

umělé udržování slabšího kurzu exportu dále nahrává. Z pohledu „efektu kurzu“ exportu nahrávalo 

oslabení koruny a eura vůči dolaru. Oproti loňskému roku byla hodnota kurzu koruny oproti dolaru 

zhruba o 22 % slabší.  

Celkově čísla exportu za letošní rok potvrzují jeho dobré výsledky, zejména pak v kontextu temp růstu 

zahraničních ekonomik, kde dynamika růstu exportu a zahraničních zakázek je výraznější oproti 

hodnotám jejich ekonomického vývoje.  

Srpnový deficit obchodní bilance ve výši 0,1 mld. Kč a slabší tempo vývozu (i dovozu) zatím přičítáme 

prázdninovým odstávkám provozu v některých exportně zaměřených firmách a silnější poptávce po 

dovozech způsobené oživením české ekonomiky. I tak se naše odhady meziročního růstu exportu 

mírně snížili a nyní se pohybují mezi 4-8 % (bylo 5-10 %). Obdobné hodnoty zatím očekáváme i pro 

příští rok. Rizika slabšího růstu zahraničních ekonomik, včetně geopolitických rizik, samozřejmě 

přetrvávají. Zakázky nadále nejsou samozřejmostí a cenové tlaky v řadě oborů neumožňují 

navyšování cen v dané měně. Proti růstu působí například proti-ruské sankce Evropské unie, které 

nutí naše exportéry vyklízet tento náš tradiční trh, ale také nižší pojistné krytí EGAPu některých 

rizikovějších destinací, např. Ukrajiny, které mají negativní dopady na konkurenceschopnost našich 

exportérů.  

Na druhou stranu opět zdůrazňujeme dobré výsledky řady firem v oblasti exportu či pokračující 

pozitivní vývoj zahraničních zakázek. I v rámci našich šetření mezi nefinančními podniky za třetí 

čtvrtletí je v rámci růstových faktorů ekonomiky zahraniční poptávka hodnocena kladně. 

 

Jaké výše by měl vývoz dosáhnout? Půjde o rekordní číslo? 

Poslední naše predikce počítala s nárůstem kolem 6 % oproti minulému roku. To by znamenalo výši 

exportu  něco přes 3,8 bilionu Kč, což samozřejmě bude rekordní číslo.  

 

Změnila se nějak výrazně letošní struktura vývozu? 

Vývoj zahraničního obchodu nezaznamená z hlediska komoditní struktury žádné výrazné změny. 

Vedle automobilového průmyslu očekáváme největší podíl na českém exportu v oblasti strojírenství a 

elektroniky.  

 

 


